

الحوار مفهومه - أهميته - أركانه - شروطه

Dialogue

Conception - Importance - Main stays - Conditions.

Mr. Mohamed A. El Adawi*

Abstract

The writer in this paper writes about the concept of dialogue, and the similar words which are used by people to express the same meaning. Many words used as a substitute for the term dialogue demonstrates the importance of the topic. Dialogue is a human effort in which people are exposed to the right and wrong and when it is not. In addition to that, the paper explain the view of Islam of dialogue.

The importance of dialogue in the different fields is also researched. Humans need to be in successful dialogue with himself, and a permanent dialogue with God. His success in the dialogue with God and with himself prepares him to the success when dealing with others. and yet be the same as an affirmation of its success with others.

The paper dealt then with the two elements of dialogue; i.e. subject and the two parties. This was written in a new and innovative way which was not matched previously. Then the paper dealt with the conditions of dialogue shortly indicating the importance of those conditions to find a serious and meaningful dialogue leading to useful results.

This research as a whole demonstrates the importance of dialogue, and the need to put rules and principles to control the behavior of the interlocutors and help them to reach acceptable results.

أ. محمد بن عبد الحميد العدوي*

ملخص

تناول الكاتب في هذا البحث مفهوم الحوار، والألفاظ المقاربة التي يستخدمها الناس للتعبير عن المعنى ذاته، وبين أن بينها فروقاً عند التدقيق، والمخ إلى أن كثرة الألفاظ المستخدمة كبديل لمصطلح الحوار يدل على أهمية الموضوع، والحوار جهد بشري يتعرض الناس فيه للخطأ والصواب لذلك بين الكاتب متى يكون الحوار محموداً ومتى يكون مذموماً مع بيان حكمه شرعاً.

وتكلم بعد ذلك عن أهمية الحوار من خلال المجالات التي يحتاج الإنسان فيها للحوار، وبين أن الإنسان العاقل البصير يحتاج لأن يكون له حواراً ناجحاً مع نفسه، وحواراً دائماً مع ربه، وأن نجاحه في الحوار مع خالقه، ومع ذاته يكون كالتوطئة لنجاحه مع الآخرين، كما بين أهمية الحوار من خلال سرد تاريخي موجز له، وأيضاً بذكر بعض فوائده.

ثم تحدث بعد ذلك عن أركان الحوار، وبين أنهما ركنان هما: الموضوع، وطرفا الحوار، وذكر الشروط التي يجب أن تتوفر في كل منهما، في نسق يحسب أنه لم يسبق إليه، وقد تعهد بأن يتوسع في الموضوع ليشكل مرجعاً يرجع إليه في بابه.

وتكلم بعد ذلك عن شروط الحوار بإيجاز يتناسب مبيناً أهمية هذه الشروط في إيجاد حوار هادف وجاد تتمخض عنه نتائج مفيدة. والبحث يهدف في مجمله إلى بيان أهمية الحوار وضرورة وضع قواعد وأسس تضبط سلوك المتحاورين وتساعد في التوصل لنتائج مرضية.

* Dawa Center – Dubai.

* مركز الدعوة – دبي.